

# 马克思主义学院课程简介

课程编号：1713019290

课程名称：毛泽东思想和中国特色社会主义理论体系概论

学分/学时：5/80

先修课程：无

适用专业：全校各专业

课程性质：必修

教材：《毛泽东思想和中国特色社会主义理论体系概论》，本书编写组，高等教育出版社，2018 修订版。

主要参考书：

1. 习近平新时代中国特色社会主义思想三十讲，学习出版社 2018 年版。
2. 《毛泽东选集》第 1-4 卷，人民出版社 1991 年版。
3. 《邓小平文选》第 1-3 卷，人民出版社 1993 年版。
4. 《江泽民文选》第 1-3 卷，人民出版社 2006 年版。
5. 胡锦涛：《在“三个代表”重要思想理论研讨会上的讲话》，《十六大以来重要文献选编》（上），中央文献出版社 2005 年版。
6. 十九大报告。

内容简介：

本课程是马克思主义理论研究和建设工程的重点课程，是高等院校政治理论课的核心课程。本门课主要介绍了自新民主主义革命以来中国特色社会主义的发展历程，着重介绍马克思主义中国化两大理论成果；新民主主义革命理论；社会主义改造理论；社会主义建设道路初步探索的理论成果；社会主义本质和建设中国特色社会主义总任务；社会主义改革开放理论；建设中国特色社会主义“五位一体”总布局；“四个全面”战略布局；实现祖国完全统一的理论；中国特色社会主义外交和国际战略；建设中国特色社会主义的根本目的和依靠力量理论；中国特色社会主义领导核心理论。要求学生了解马列主义同中国实际相结合的伟大成果，掌握中国特色社会主义的主要内容和活的灵魂，懂得中国近现代社会历史发展和革命运动的规律，认清只有在中国共产党领导下，坚持社会主义道路，才能救中国和发展中国。

\*\*\*\*\*

**Course Description**

## Faculty of Marxism

**Course Code:** 1713019290

**Course Name:** Maoism and Socialism with Chinese Characteristics Theories

**Credit/Hours:** 5/80

**Textbooks:** *Maoism and Socialism with Chinese Characteristics Theories*, the writing group, Higher Education Press, 2018.

**Reference Books:**

1. *Series of General Secretary of Xi Jinping's Important Speech*, People Publishing House, 2014
2. *Selected Works of Mao Tse-tung(Volume1-4)*, People Publishing House 1991
3. *Selected Works of Deng Xiaoping(Volume1-3)*, People Publishing House 1993
4. *Selected Works of Jiang Zemin*, People Publishing House 2006
5. Hu Jintao: *The Speech on the Seminar for "Three Represents" Theory, Selected Significant Works since 16th National Congress of the CPC*, Press of Central Works, 2005
6. Report of the Nineteenth National Congress.

**Course Description:**

This course is the key course of the project for Marxist theory research and construction, which is the core course of political theory subject in colleges and universities. The course mainly introduces the development course of socialism with Chinese characteristics since New Democratic Revolution, emphasizing two theoretical achievements in adapting Marxism to conditions in China; the theory of New Democratic Revolution; the theory of socialist transformation; the theoretical achievements of preliminary exploration of Chinese socialist road construction; the essence of socialism and the general task of construction of socialism with Chinese characteristics; the theory of socialist Reform and Opening-up; the "five in one" overall layout of construction of socialism with Chinese characteristics; "Four Comprehensive" Strategic Layout; the theory of the realization of complete reunification of the motherland; the socialist diplomacy with Chinese characteristics and international strategy; the fundamental purpose of building socialism with Chinese characteristics and the theory of buttress force; the theory of leading core of socialism with Chinese characteristics. Students are supposed to understand the great achievements of Marxism-Leninism combined with Chinese reality, to master the main contents and living souls of socialism with

Chinese characteristics, to comprehend the laws of historical development and revolutionary movement of modern Chinese society, and to recognize that China can be revived and developed only under the leadership of the Communist Party of China and by adhering to the socialist road.